

DOI:10.18572/1812-3805-2018-2-70-75

Государство и социальные маргиналы в СССР: проблемы инкорпорации цыган в социалистическое общество во второй половине 50-х — начале 70-х гг. XX в.

*Колошинская Наталья Викторовна,
заведующая кафедрой теории права и гуманитарных дисциплин
Санкт-Петербургского имени В.Б. Бобкова
филиала Российской таможенной академии,
кандидат юридических наук, доцент
nata_ivanova_75@mail.ru*

В статье анализируются государственно-правовые подходы, касающиеся урегулирования общественных отношений вокруг одной из окраинных (пограничных) групп советского социума — цыган в обстановке преобразований в стране в конце 50-х гг., и изучение опыта деятельности государственных органов по включению цыганского этноса в общественный процесс в атмосфере укрепления неосталинизма середины 60-х — начала 70-х гг. XX в.

Ключевые слова: цыгане в СССР, советское законодательство, указ ПВС СССР от 05.10.1956 г., преступность, органы внутренних дел.

The State and Social Outcasts in the USSR: the Issues of Incorporation of Gypsies in the Socialist Society in the Second Half of the 50s to the Early 70s

*Koloshinskaya Natalya V.
Head the Department of Theory of Law and the Humanities
of the V.B. Bobkov Saint-Petersburg branch of the Russian Customs Academy
Candidate of Legal Sciences
Assistant Professor*

The article analyzes the state law approaches for the resolution of social relations around one of the margins (border) groups of the Soviet society — the Roma in the situation of transformations in the country in the late 50-ies and the study of experience of activity of state bodies on inclusion of the Roma ethnic group in the public process in the atmosphere of the strengthening of neo-Stalinism in the mid-60's — early 70-ies.

Keywords: Gypsies in the Soviet Union, Soviet law, decree of the USSR Supreme Soviet from 5.10.1956, crime, Internal Affairs bodies.